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بنــگــاه  ها
افزایش ۸۸ درصدی صادرات 

محصولات  فولادی
آرمانملی: سازمان توسعه و نوسازی معدن 
و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو(  اعلام کرد:  
میزان صادرات محصولات فولادی و شمش 
فولاد در پنج ماهه نخست امسال به ترتیب 
۸۸ و ۳۹ درصد افزایش یافت. بر اساس این 
گزارش انجمن تولیدکنندگان فولاد اعلام کرد: 
از ابتدای فروردین تا پایان مرداد، سه میلیون 
و ۷۹ هزار تن انواع شمش فولادی )اسلب، 
بلوم و بیلت( صادر شد.این رقم در مدت مشابه 
سال گذشته، ۲ میلیون و ۲۱۳ هزار تن بود. 
همچنین در پنج ماهه امسال، یک میلیون 
و ۳۹۹ هزار تن انواع محصولات فولادی 
)تیرآهن، میلگرد، ناودانی، انواع ورق، نبشی 
و غیره( به خارج صادر شد. این آمار در ۵ ماهه 
سال ۹۹ حدود ۷۴۴ هزار تن بود. برپایه این 
گزارش، میزان واردات محصولات فولادی 
و شمش در پنج ماهه ۱۴۰۰ به ترتیب ۳۳۸ 
هزار تن و ۲ هزار تن بود که در مقایسه با میزان 
واردات مدت مشابه سال گذشته )۳۳۶ هزار تن 
و سه هزار تن(، به ترتیب یک درصد افزایش و 

۳۳ درصد کاهش یافت.

اعلام آمادگی تشکل های 
کشاورزی برای تامین نهاده ها 

آرمانملی: اتحـــادیـه های روستــایی و 
کشاورزی در نامــه ای به وزیر جهاد در زمینه 
تامین نهـــاده ها و بازاررسانی محصولات 
کشاورزی اعلام آمـــادگی کردند. اتحادیه های 
مرکزی و سراسری روستایی و کشاورزی در 
نامه ای به وزیر جهادکشاورزی، آمادگی خود را 
برای نقش آفرینـــی در تصمیــــم سازی ها، 
تصمیم گیـــری ها، تصدی گری ها به ویژه در 
زمینه تامین نهاده هــا و بازاررسانی محصولات 
کشاورزی با نگاه کاهـــش فاصله تولیدکننده 

و مصرف کننده، اعلام کردند.

آرمانملی-محمدسیاح:دولت ها برای کمک به مردم 
بخشی از هزینه تامین کالا و خدمات را در قالب یارانه یا سوبسید 
تامین می کنند، ولــی در ایران دولت ها به جای اینکه یارانه را 
کمکی موقتی برای بهبودی اقتصادی استفاده کننـــد آن را 
به صورت دائمی  در ردیف های بودجه جای دادند که هزینه های 
زیادی را به دوش کشور می گذارد؛ به ویژه اینکه این یارانه ها برای 
همه مردم بدون درنظرگرفتن وضعیت اقتصادی افراد هزینه 
می شود که منصفانه نیست و در عین حال کارایی هم ندارد! حالا 
مجلس طرحی دارد که براساس آن گویا قرار است این یارانه های 
پنهان با برگزاری رفراندومی  حذف شود! اما هنوز جزئیات این 
طرح اعلام نشده ولی بسیاری از کارشناسان اقصادی بر این باورند 
که این اقدام با توجه به شرایط اقتصادی امروز خیلی امکان پذیری 
نیست و اگر بدون مطالعه انجام شود می تواند عواقب بسیار بدی 
برای کشور داشته باشد. علی قنبری، اقتصاددان در این باره به 
»آرمان ملی« گفت: اگر دولت برای حذف یارانه ها اقدام کند چه 
به صورت کامل و چه به صورت بخشی صددرصد قیمت ها افزایش 
پیدا خواهد کرد و اگر نتواند چنین شرایطی را مدیریت کند تورم 
بیشتری ایجاد خواهد شد و هزینه های بیشتری برای گروه های 
مستضعف به دنبال خواهد داشت و از این بابت باید خیلی با دقت 
و حساب شده عمل کند تا منافع گروه های آسیب پذیر با توجه به 
تورم و گرانی ای که با این اقدام ایجاد می شود را تامین کند. او در 
پاسخ به این پرسش که آیا آماری از میزان یارانه ای که در کشور 
پرداخت می شود وجود دارد یا نه، افزود: اعدادی در این باره اعلام 
می شود، اما این عدد به صورت رسمی  اعلام نشده است و با این 

اوصاف هم نمی توان به این اعداد اعتماد کرد و عملا هم نباید روی 
اعداد و آمار غیررسمی  اقدامی  صورت بگیرد و در ابتدا نیاز است 
که حتی برای انجام چنین اقدامی  یعنی حذف یارانه آمار رسمی 
 از میزان یارانه تخصیصی و همچنین محل های پرداخت آن 

به درستی و دقت مشخص شود. 
موضوعاتمهمیبرایرفراندومداریم

این اقتصاددان در پاسخ به این سوال که پیشنهاد مجلس 
برای حذف یارانه های پنهان رفراندوم است درحالیکه آخرین 
رفراندوم سال ۵۷ برگزار شده و هیچ تجربه ای در این باره هم 
وجود ندارد، از طرفی عام مردم یارانه پنهان را نمی گیرند و اصلا 
اطلاعی درباره پرداخت و محل پرداخت و میزان آن ندارند؛ در 
چنین شرایطی برگزاری رفراندوم چه معنایی دارد، توضیح داد: 
فکر نمی کنم که این اقدام نیاز به برگزاری رفراندوم داشته باشد 
چراکه موضوعات مهم سیاسی و اقتصادی دیگری هم هست که 
بتوان برای آن از امتیاز رفراندوم استفاده شود و چون توجیح دارد 
مردم هم مشارکت خواهند کرد؛ در این مورد نیازی به این کارها 
ندارد و دولت باید برنامه ریزی کند تا بتواند این کار را انجام دهد 
و در حین آن حواسش به قشرهای آسیب پذیر هم باشد. قنبری 
در واکنش به اینکه وقتی بانک اطلاعاتی درباره محل و میزان 
پرداخت یارانه و یارانه بگیران در کشور وجود ندارد یا حداقل اینکه 
مسئولان چنین اظهارمی کنند، چطور قرار است که یارانه پنهان را 
حذف کنند، درحالیکه مدیریت اقتصادی هم با مشکلات فجیعی 
همراه است، تاکید کرد: این سوالات را باید از مسئولان اجرایی و 
اقتصادی کشور پرسید؛ معتقدم که این کار آسانی نیست و تبعات 

بسیاری برای کشور خواهد داشت و اگر خوب عمل نکنند وضعیت 
بدتر خواهد شد. این است که خیلی امیدوار به این طرح نیستم. 
به نظر من اگر دولت در ابتدا و پیش از اجرای چنین اقدامی  مردم 

را توجیح و قانع کند قطعا نتیجه خیلی بهتر خواهد بود. 
انتهایزنجیرهمصرف!

او درباره اینکه آیا بهتر نیست که دولت با برنامه ریزی یارانه ها 
را به انتهای زنجیره مصرف تخصیص بدهد تا با این کار هم 
دلالان از عرضه حذف شود و هم گرانی کنترل شود؛ اظهارکرد: 
این کار ساده و راحتی نیست و اگر دولت نیت جدی برای انجام 
این کار دارد باید از تجارت سایر کشورها بهره ببرد و با ارزیابی و 
بررسی آنها این اقدام را به شکلی انجام دهد که کمترین خسارت 
وارد شود. قنبری تصریح کرد: به نظر من این اقدام همانطور که 
بارها هم گفته شده در صورتی که بدون برنامه ریزی و مطالعه 
انجام شود؛ می تواند تبعات بسیاری برای کشور داشته باشد. 
این کارشناس اقتصادی در پاسخ به این پرسش که با توجه به 
وضعیت اقتصادی الان و تورم بالا و برنامه های روی کاغذ وزرای 
اقتصادی و دولت آیا دولت توان کنترل تبعات این اقدام را در 
صورتی که انجام شود خواهد داشت؛ تاکید کرد: بستگی دارد به 
اینکه دولت چه مقدار به این کار اولویت داده و چقدر تبعات این 
اقدام را مورد بررسی قرار داده است. به نظر من دولت نیاز دارد که 
قبل از هرگونه اقدام در این باره مطالعه دقیق و گسترده ای را هم 
برای مشخص شدن منابع تامین یارانه، محل و میزان پرداخت، 
موانع بهینه شدن یارانه پرداختی، راه های افزایش بهره وری یارانه 
و تجربیات سایر کشورها در این زمینه را مورد بررسی قرار بدهد 
تا مردم به عنوان ذینفعان عمومی دچار آسیب های جدی نشوند. 
یارانه در همه اقتصادهای جهان وجود دارد، اما آنها یارانه را 
هدفمند و با برنامه ریزی در بخش هایی که ضعف بیشتری دارند 
یا در عرضه کالا و خدمات به مردم مصرف می کنند. در ایران 
مدت های زیادی که یارانه پرداخت می شود ولی بیش از مردم 
در طبقات اقتصادی متوسط و روبه پایین ثروتمندان و طبقات 
اقتصادی مرفه از آن بهره مند می شوند؛ مثال بارز آن بنزین است 
یعنی درحالیکه افزایش قیمت بنزین با وجود پرداخت روی همه 
اقشار جامعه چه دارای ماشین چه ماشین ندار، اثر می گذارد ولی 
ثروتمندان هستند که از این یارانه بیشترین سود را می برند! 
به هرحال نظام پرداخت یارانه در ایران خود تورم زا بوده و هست 
و حالا حذف این نظام خود می تواند عامل دیگری برای تورم 
باشد به همین جهت مجلس و دولت باید در این مورد خیلی 
جدی و به دور از منفعت طلبی تصمیم بگیرند وگرنه همه چیز 

بدتر خواهد شد.

آرمانملی:واردات لوازم خانگی تنها 
تا پایان سال ادامه خواهد داشت. این 
صحبت های معاون وزیر صمت است که 
معتقد است دولت امکان جلوگیری از واردات 
را در طولانی مدت نداشته و تنها می تواند از 
ابزارهای تعرفه ای برای حمایت از تولیدات 
داخلی بهره گیری کند. ضروت حمایت از 
تولید لوازم خانگی داخلی در حالی مطرح 
می شود که واحدهای تولیدی معتقدند  
در خلال سه سال انحصار شکل گرفته در 
بازار به واسطه سرمایه گذاری های توسعه ای 
صورت گرفته نیاز بازار از طریق تولیدات 
داخلی تامین شده است، بنابراین ضرورتی 
برای حضور برندهای خارجی وجود ندارد. 
البته  فعالان این حوزه برای تحقق خواسته 
بهره گرفته  نیز  از روش های دیگر  خود 
به طوری که بارها تاکید کرده اند برندهای 
خارجی که در زمان تحریم ها معاملات خود 
را با ایران قطعا کرده اند نباید اجازه ورود 
به کشور را داشته باشند. اگرچه با وجود 
تمامی  این توجیهات بازهم هر گونه خبری 
در خصوص احتمال واردات برندهای خارجی 
با واکنش های ابراز نگرانی فعالان این حوزه 
مواجه می شد حال به نظر می رسد با اعلام 
معاون وزیر صمت مبنی بر تداوم انحصار 
بازار تا پایان سال حداقل واحدهای تولیدی 
تا چند ماه آینده نفس راحت خواهند کشید 
و همانگونه که پیش از این اعلام کرده بودند 
فرصت کافی خواهند داشت تا خود را آماده 
رقابت در بازار کنند. اگرچه که به نظر می رسد 
پس از این مدت بازهم طرح ها و ادعاهای 
توجیهی دیگر مطرح خواهد شد تا بتوانند 
دولت را مجاب کنند به این انحصار ادامه دهد 
و در این میان تنها مصرف کنندگان هستند 
که باید از مهمترین حقوق خود یعنی حق 
انتخاب و بهره گیری از کالاهای باکیفیت و 
متنوع را از دست بدهند و این حق را از طریق 

کالاهای قاچاق به دست آورند.

مزیتدرلوازمخانگی
در این رابطه محمدرضا پورابراهیمی، 
 رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس با اشاره 
به عــدم وجود سنــد استراتژیک توسعه 
در کشـــور اظهارکـرد: صنعت لوازم خانگی 
از مزیــت خوبی برخوردار اســـت. طـــی 
سال های اخیــر دانش تخصصی بومی شده 
است، باید در این عرصه استانداردهای 
منطقه ای را کسب و به عنوان تولیدکننده 
مهم مطرح شد. پورابراهیمی  با بیان اینکه 
سامانه بهین یاب خوب عمل نکرده است، 
تصریح کرد: وزارت صنعت باید این اشکال 
را برطـــرف کند همچنیـــن  ظرفیت های 
اقتصادی و تولیدی کشور امکـــان تولید 
مشترک را فراهـــم می کند. از سوی دیگر 
سرمایه گذار خارجــی به مفهوم این نیست 
که مجموعه مستقلی به داخل ایران بیاید، 
می توان از دانش فنی استفاده کرد، امکان 
همکاری بیشتر با سرمایـــه گذار خارجی را 
برای تصاحب در حوزه بازارهای برون مرزی 
و افزایش کیفیت را می توان در داخل کشور 

فراهم کرد.

شرایطبرایصادراتفراهماست
در ادامــــه غزنوی سخنـــگوی انجمن 
تولیدکنندگان لوازم خانگی با اشاره به اینکه 
دولت باید تسهیلات ارزان قیمت به مردم دهد 
تا تقاضا اثر مولد داشته باشد ادامه داد:  باید 
برای حق انتخاب مردم احترام قائل شد نظریه 
دیگری وجود دارد که باید جلوی واردات 
را گرفت از تولید داخل حمایت شود  دنیا 
خیلی جلوتر است و الان باید به فکر تولید 
بود. غزنوی با اشاره به اینکه تا قبل از سال ۹۷ 
رقابت در کالاهای خارجی هم وجود داشت، 
افزود: اما تولیدکنندگان لوازم خانگی کشور 
ضعیف و ضعیف تر شدند و نهایتا واردات 
تحریم شد و لوازم خانگی خارجی از کشور 
رفتند، لذا این تجربه هیچ دستاوردی نداشت. 
در سه سال اخیر اشتغال  ده هاهزارنفری 
ایجاد شد و کالای مورد نیاز مردم تامین شد، 
بنابراین باید برای صادرات برنامه ریزی کرد 
و در سالجاری امکان صادرات لوزام خانگی 
فراهم است. وی با تاکید بر اینکه فرآیندها 
دچار اشکال است، عنوان کرد: سامانه 
بهین یاب مشکل دارد در بحث ورق های 

فولادی مکانیزم ها دچار مشکل است. باید بر 
فرآیندها نظارت صورت بگیرد. غزنوی بیان 
کرد: ما موافق سرمایه گذار خارجی هستیم، 
سرمایه گذار خارجی باید در حوزه هایی 
که ما سرمایه گذاری نکرده ایم کار را دنبال 
کند و یا اگر توان آن را از لحاظ مالی نداریم 
و یا تکنولوژی مربوطه را نداریم ورود پیدا 
کند. نباید برای کالاهای اساسی و یا صنایع 
تکمیلی لوازم خانگی که امکان تولید آن را 

داریم سرمایه گذار خارجی بیاوریم.
ممنوعیتتاپایانسالبرداشتهمیشود

در ادامه صادقی نیارکی، معاون امور صنایع 
اینکه ممنوعیت  با اشاره به  وزارت صمت 
موقت واردات لوازم خانگی تا پایان سال افزود: 
ممنوعیت واردات طبق احکام دائمی  امکان پذیر 
نیست. وی با اشاره به اینکه دولت در راستای 
حمایت از تولید داخل فقط موانع تعرفه ای و 
ضوابط فنی می تواند داشته باشد، خاطرنشان 
کرد: ممنوعیت موقت واردات لوازم خانگی 
تا پایان سال برداشته می شود. معاون امور 
صنایع وزارت صمت با اشاره به اینکه بورس 
کالا پلتفرم شفافی دارد و هرکسی که در آن 
خرید انجام دهد مشخص است که چه مقدار 
خرید انجام داده است، گفت: ورق های فولادی 
صنعت لوازم خانگی به صورت ارز اختصاصی 
برای لوازم خانگی اختصاص داده شده است 
که صرفا مختص تولیدکنندگان لوازم خانگی 
است. صادقی نیارکی با اشاره به اینکه رشد تولید 
در چهار ماهه امسال نسبت به مدت مشابه 
قبل را شاهد هستیم، افزود: سال ۹۷ نسبت به 
سال ۹۸، ۷۰ درصد رشد داشتیم و همچنین 
نسبت به سال ۹۶ رشد ۳۲ درصدی داریم. 
امسال برنامه تولید ما ۱۶ و نیم میلیون دستگاه 
لوازم خانگی بزرگ و کوچک است. وی اظهارکرد: 
براساس مصوبه شورایعالی سران قوا در سال ۹۷ 
ممنوعیت واردات تنظیم شد و تا پایان سال 
۱۴۰۰ ممنوعیت تداوم دارد، کشور ما ظرفیت 

تولیدی دارد که باید آن را به کار بگیریم.

بررسیاماواگرهایوارداتلوازمخانگینشانمیدهد:

تولیدکنندگانداخلیتاپایانسالنفسراحتمیکشند؟!

بازار ســـــرمایه

آرمانملی: کسری بودجه سالجاری یکی از معضلات 
جدی دولت است که تحریم ها و کاهش تجارت ایران با 
جهان به تشدید این وضعیت منجر شده است. همین 
موضوع به رشد سایر مشکلات کشور منجر شده و بر همین 
اساس دولت باید تلاش کند از طرق مختلف این کسری را 
جبران کند تا بتواند جلوی چاپ پول پر قدرت برای جبران 
کسری را بگیرد. برهمین اساس هم در پنج ماهه ابتدایی 
امسال میزان تحقق درآمد ناشی از واگذاری دارایی های 
سرمایه ای نسبت به رقم مصوب ۹ درصد بوده و حدود ۵۲ 
هزار و ۹۰۰ میلیارد تومان یعنی یک چهارم دریافت ها 
از محل تنخواه گردان خزانه تامین شده است. براساس 
گزارش خزانه داری کل کشور، عملکرد منابع و مصارف 
بودجه در پنج ماهه ابتدایی امسال بالغ بر ۲۱۳ هزار و 
۹۰۰میلیارد تومان بوده که حدود ۵۲.۹ هزار میلیارد 
تومان یعنی ۲۵ درصد از رقم مذکور از محل تنخواه گردان 
خزانه تامین شده است. براساس این گزارش، مجموعا ۱۴۹ 
هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان منابع بودجه در پنج ماهه امسال 
محقق شده که بخش اعظم آن ناشی از تحقق درآمدها 
بخصوص درآمدهای مالیاتی و گمرکی بوده است. در پنج 
ماه ابتدایی امسال، صرفا بالغ بر ۱۴.۸ هزارمیلیاردتومان 
درآمد ناشی از واگذاری دارایی های سرمایه ای از جمله 
صادرات نفت و فرآورده های نفتی، فروش و مولدسازی 
اموال دولت حاصل شده که حدودا ۹ درصد رقم مصوب 
بودجه برای این دوره زمانی است. بخش اعظم درآمد 
۹۹.۱ هزار میلیارد تومانی ناشی از فروش و اگذاری اوراق 
مالی اسلامی در پنج ماه ابتدایی امسال، بخاطر انتشار 
اسناد خزانه اسلامی بوده که به پرداخت اعتبارات تملک 
دارایی های سرمایه ای یا همان بودجه عمرانی اختصاص 
یافته است. در این دوره زمانی، حدود ۶۷.۵ هزار میلیارد 
تومان اسناد خزانه اسلامی منتشر شده است. همچنین 
در پنج ماهه امسال، صرفا ۱۵.۵ هزار میلیارد تومان اوراق 
مالی اسلامی به فروش رسیده است. براساس این گزارش، 
مجموعا ۳۱۶ هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان از مصارف بودجه 
در پنج ماه ابتدایی امسال محقق شده که بخش اعظم آن 
ناشی از پرداخت هزینه ها عمدتا پرداخت حقوق و دستمزد 
کارمندان و بازنشستگان بوده است. سقف استفاده دولت از 
تنخواه گردان خزانه براساس قوانین و مقررات رقمی بالغ 
بر ۴۱.۲ هزارمیلیارد تومان بود ولی براساس مصوبه شماره 
۳۳۶۰۴/ت ۵۸۷۴۰ ه مورخ ۲۹ خردادماه ۱۴۰۰هیات 
دولت، این رقم به مبلغ ۵۴ هزار و ۹۵۰ میلیاردتومان 
افزایش یافت و دولت با استفاده از ظرفیت همین مصوبه، 
توانست کسری بودجه در مردادماه را جبران کند. به نظر 
می رسد به مرور دولت جدید در حال مدیریت کسری 
بودجه است زیرا در پنج ماهه، میزان استفاده از ظرفیت 
ماده ۱۲۵ قانون محاسبات عمومی کشور به صفر رسیده 
است در حالی که دولت قبل برای جبران کسری بودجه در 
چهار ماهه، مجبور شده بود ۱۵ هزار میلیارد تومان از این 
محل تامین کند. به عبارت دیگر، دولت جدید موفق شده 
است صرفا با استفاده از تنخواه گردان خزانه، کسری بودجه 

پنج ماهه را جبران کند.

آرمانملی:  وزارت صمـــت بارهــاوبارها دربـاره آمار 
سرمایه گذاری ها در کشور اعدادســـازی کرده و می کند، 
درحالیکــه این اعداد در واقعیـت روی کاغذ قرار دارند و 
تــا زمانیکه عملی نشوند ثمــری هم نخواهند داشت. از 
طرف دیگر آمارسازی وزارت صمت در مورد صدور جواز 
سرمایه گذاری و دادن عددبزرگ ۳۲۴ هزارمیلیارد تومان 
چیزی را در صنعت عوض نمی کند چون تحصص این 
عدد خود جای ابهام دارد آن هم در شرایطی کــه اقتصاد 
کشــور در نـــاامن ترین و بــی تعادل ترین وضعیت ممکن 
قرار دارد و هیچکس نمی تواند درباره آینده اقتصاد ایران 
پیش بینی کند، از طرفی با نبود تنضامین سرمایه گذاری 
کدام سرمایه گذار سرمایه اش را در اختیار چنین سیستمی 
می گذارد که هیچ اطمینانی از فردای آن ندارد؟ برهمین 
اساس وزارت صمت گزارش داده است: سرمایه گذاری 
مجوزهای صنعتی در ۴ ماه نخست امسال بیش از ۳۲۴ هزار 
میلیارد تومان بوده که بیانـــگر رشد ۱۷۱ درصدی نسبت 
به مدت مشابه پارسال است. بررسی گزارش وزارت صمت 
از وضعیت صدور جواز در ۴ ماه نخست امسال نشان می دهد 
که با بهبود چشم انداز نسبت به آینده، میزان سرمایه گذاری 
فعالان صنعتی افزایش یافته است. تعداد جوازهای تاسیس 
صنعتی که نشان دهنده تمایل سرمایه گذاری در بخش 
صنعت است در ۴ ماه نخست امسال نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته رشد ۱۲.۱ درصدی را تجربه کرده است. در 
عین حال تـــعداد پروانه های بهره برداری صادره از سوی 
سیاستگذار صنعتی با افزایش ۱۳.۳ درصدی همراه بوده 
است. بررسی وضعیت سرمایه گذاری ناشی از مجوزهای 
تاسیس در ۴ ماه نخست امسال نیز بیانگر بهبود نسبی 
فضــای کسب وکار برای سرمایه گذاری است. بر این اساس 
در نتیجه مجوزهای صادره برای تاسیس واحد صنعتی 
در ۴ ماه نخست امسال ۳۲۴ هزار و ۵۶۱ میلیارد تومان 
سرمایه گذاری جدید به سمت بخش تولید روانه خواهد شد 
که در قیاس با مدت مشابه پارسال رشد ۱۷۰.۸ درصدی را 
نشان می دهد. صدور این مجوزها و سرمایه گذاری موجب 
خواهد شد تا در نتیجه امکان ایجاد ۲۹۹ هزار و ۵۶۵ شغل 
جدید فراهم شود؛ نرخی که در مقایســه با بهار پارسال 
افزایش ۲۳.۴ درصـــدی یعنی حدود ۵۷ هزار نفر را ثبت 
خواهد کرد. همچنین افزایش ۴.۹ درصدی اعطای مجوز در 
بخش »نماداعتمادالکترونیکی« به خوبی نشـــان می دهد 
این صنعت تا چه اندازه پتانسیل رشد در کشور دارد. بر این 
اساس در ۴ ماه نخست امســـال ۱۰ هزار و ۴۸۶ مورد مجوز 
صادر شده در حالی که این عدد در مدت مشابه پارسال ۹هزار 

و ۹۹۵ مورد بوده است.

 رشد 9 درصدی درآمد دولت
 از محل واگذاری سرمایه ای

 رشد 171 درصدی تمایل به سرمایه گذاری
 در صنعت!
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»آرمانملی«ازطرححذفیارانههایپنهانگزارشمیکند:

رفراندوم یا شوی مجلس انقلابی  برای  مردم
اقدامخوببدونبرنامهفاجعهسازاست! حذفیارانههایپنهانازحرفتاعمل!

باتداومریزششاخصرقمخورد
واکنش بازار به حذف 
قیمت گذاری دستوری

آرمانملی: بازارسرمایه در روزگذشته بازهم 
به روند نزولی خود ادامه داد و شاخص کل با افت 
بیش از ۱۴ هزار واحدی در کانال یک میلیون و 
۴۷۵ هزار واحدی قرار گرفت. درواقع بازارسرمایه 
در حالی پس از چند هفته مثبت حرکت منفی 
خود را آغاز کرده که در رابطه با دلایل این رفتار 
اظهارنظرات مختلفی مطرح می شود به گونه ای 
که برخی از کارشناسان سقوط شاخص را ناشی از 
سیگنال های مثبت مذاکرات برجامی و تبعیت از 
کاهش قیمت ها در بازار ارز عنوان می کنند، ولی 
تجربه نشان داده نیم نگاه بازارسرمایه همواره 
متوجه سیاست های برجامی و نوسانات ارزی 
بوده و به نوعی بخشی از این ریزش ها را می توان از 
این منظر جست وجو کرد اما به نظر می رسد آنچه 
باعث شده تا سقوط بازار با این حجم ادامه یابد 
همزمانی نوسانات ارزی با تصمیمات دولت برای 
حذف قیمت گذاری دستوری در کالاها بوده که 
اجرای این تصمیم فارغ از اشکالاتی که در زمینه 
تعیین میزان کف عرضه وجود دارد می تواند 
اثرات زیادی را در معاملات به ویژه شرکت های 
صادرات محور داشته باشد. در این رابطه مصطفی 
صفاری کارشناس بازارسرمایه با عنوان اینکه 
روند معاملات بورس هوشمند بوده است، گفت: 
قیمت گذاری  به مطرح شدن بحث  توجه  با 
دستوری در برخی از کالاها، فراهم شدن زمینه 
اصلاح شاخص بورس در بازار حتمی بود. وی 
اظهارداشت: در صورتی که با طرح موضوع 
قیمت گذاری دستوری، معاملات بورس وارد مدار 
منفی نشود جای تعجب دارد و در آن زمان دیگر 
نمی توان روند بازار را به عنوان روندی طبیعی 
دانست. صفاری خاطرنشان کرد: روند روزگذشته 
بازار سهام را نباید به عنوان »رونداصلاحی« 
نامگذاری کرد، بلکه عکس العملی بود که بازار 
در مقابل بحث قیمت گذاری دستوری از خود 
نشان داد و باید آن را به عنوان روند یا رفتاری 
کاملا درست ارزیابی کرد. این کارشناس بازار 
سرمایه اظهارداشت: روند اصلاحی فعلی در 
بازار را نمی توان ناشی از مساله برجام یا تعیین 
تکلیف آن عنوان کرد، زیرا تاثیر این اتفاق بر روند 
بازار در بلندمدت خواهد بود و سهامداران نباید 
نگرانی بابت اصلاح شدید شاخص بورس در کوتاه 
مدت تحت تاثیر نتیجه مذاکرات برجام داشته 
باشند. وی با تاکید بر اینکه موضوع قیمت گذاری 
دستوری در کوتاه ترین زمان ممکن بر روند بازار 
و سود شرکت ها تاثیرگذار خواهد بود، گفت: 
کلیت روند منفی معاملات بورس در روزگذشته 
ناشی از ترس ایجاد شده در صنایع مختلف و 
تاثیرگذاری بر سهام مختلف شرکت ها بود. 
صفاری اظهارداشت: اگر اجازه دهند که مکانیزم 
عرضه و تقاضا تعیین کننده قیمت ها باشد و آنها 
به صورت دستوری تعیین نشوند، بازار به روال 
عادی خود باز می گردد و می توان دوباره شاهد 
روزهای پررونق در این بازار بود. بر این اساس 
روزگذشته در بازارسرمایه بیش از هشت میلیارد 
و ۸۱۷ میلیون سهم، حق تقدم و اوراق بهادار به 
ارزش ۶۴ هزار و ۱۷۶ میلیارد ریال دادوستد شد 
و شاخص کل با ۱۴ هزار و ۷۰۹ واحد کاهش در 
کانال یک میلیون و ۴۷۵ هزار واحدی قرار گرفت. 
همچنین شاخص کل )هم وزن( با ۶ هزار و ۵۹ 
واحد کاهش به ۴۴۴ هزار و ۶ واحد و شاخص 
قیمت )هم وزن( با سه هزار و ۸۲۳ واحد افت به 

۲۸۰ هزار و ۱۶۸ واحد رسید.


